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1. Godkendelse af dagsorden  
Godkendt 

  
2. DIAS oplæg ved Marianne Holmer  

DIAS er lige nu på roadshow, fordi de oplever mange spørgsmål. 
DIAS er åben for alle. Formålet er at samle forskere fra hele SDU tværfagligt. Der er også fokus på 
rekruttering af dygtige forskere til tværfagligt samarbejde og tiltrækning af eksterne midler. IAS 
(Institute for advanced study) er kendt i verden og derfor kan man tiltrække gode ansøgere. 
Adjunkter i DIAS tilbydes en mentorordning.  
DIAS er en uafhængig enhed der går på tværs af SDU. DIAS har eget omkostningssted. Der er chairs 
fra hvert fakultet. En DIAS adjunkt har 6 års ansættelse i alt, hvis de får en positiv 
lektorbedømmelse, da det giver dem yderligere 2 år. 
Marianne Holmer er udnævnt til direktør for 4 år og der pt. 20 chairs – 3 fra TEK. Målet er 25 
adjunkter. Det er er man ikke oppe på endnu, men det skulle gerne nås inden for det næste års tid. 
Chairs er ansvarlige inden for deres område, når det kommer til ansættelser. Der skal være 20 
kvalificerede ansøgere til en stilling for at den kan besættes ellers kræver det dispensation. Der er 
altid et tværvidenskabligt ansættelsesudvalg. 
Der er DIAS lectures hver onsdag – disse livestreames. Alle inkl. studerende er velkommen. 
Derudover har man årligt en Nobel vinder på besøg. Der afholdes 2 gange årligt et retreat. Der er 
åbent hus hos DIAS i dag, men man er altid velkommen. Der er typisk mange i bygningen om 
onsdagen. Der er et nyhedsbrev, som man kan tilmelde sig. 

 
Der blev spurgt ind til hvordan fakulteterne lader sig inddrage? Der har været meget fokus på 
inddragelse. Der er arbejdet på at få fakulteterne committet. Folk har travlt og nedlukningen har 
heller ikke gjort det nemmere. Der arbejdes på, at alle kan se sig selv i DIAS. 

 
Der blev spurgt til om det er muligt at trække DIAS med ind i ansøgninger om eksterne midler? Det 
er en mulighed. 
 
Der blev spurgt ind til succeskriterier og synergieffekten. Er der flere publikationer fordi forskerne 
er med i DIAS eller ville de have publiceret lige så meget under andre omstændigheder? 
Der arbejdes på øget sampublikation. Adjunkterne har et år ekstra og det år kan bruges på 
interdisciplinære ting. 



 
Der blev spurgt ind til, om der er labfaciliteter i bygningen? 
Det er der ikke og det udfordrer nogen i forhold til at være der hver dag. Derfor har DIAS en dag 
fælles, hvor alle er der – det er onsdag. 
Der er også seminarrum og foredragssal – disse faciliteter har man mulighed for at benytte til 
faglige arrangementer.  

 
Der blev spurgt ind til de studerende, og hvordan man når I ud til dem? 
Der pågår en drøftelse om, hvordan vi når dem. Citizen Science er netop for at engagere 
studerende. Det overvejes også at tilbyde projekter. Åbenthus er i høj grad også for studerende. 

 
Det blev foreslået at indtænke DIAS allerede i studiestarten? 
DIAS fellows og chairs står for kontakten til studerende. Men der kan være en pointe i at ramme de 
studerende tidligere. DIAS vil meget gerne de studerende. 

 
3. SDU som Universitet 

Thomas Schmidt har indhentet svar fra HoU, som blev fremlagt. Derefter blev spørgsmålene 
diskuteret en for en. 

 
Hvordan vil rådet beskrive SDU’s nuværende særkender og styrker og SDU’s plads i det danske 
universitetslandskab?   

 
Henning Andersen gjorde opmærksom på, at det skal pointeres, at det er set fra et TEK perspektiv. 
Desuden anerkendte han, at det er dejligt med en selvforståelse om, at vi er stærke på uddannelse, 
men vi kan ikke dokumentere, at vi er bedre på uddannelse. 

 
Sebastian Krog gjorde opmærksom på, at detser ud til, at det er mere skole end forskning. 

 
Henrik Karring pointerede, at noget særligt for SDU er, at vi bliver samlet med OUH. I fremtiden har 
vi rammer for mere interdiciplinært samarbejde. 

 
Dekanen pointerede at ingen andre universiteter har en erhvervsklynge på niveau med 
robotområdet. SDU er exceptionelt gode til at omsætte forskning til forretning. 
Studiemiljøet er også bedre end DTU, da vi har et bredt universitet og vi ligger tæt på centrum. Det 
er sjovere at gå i byen. 
Vi har desuden super gode samarbejder på tværs. 

 
Henning Andersen nævnte, at alle universiteter primært er lokalt rekrutterende. Så dette er ikke et 
særkende. Det er DTU f.eks. også. 

 
Hvilket SDU skal vi arbejde for at blive? Hvad er det særegne ved universitetet som institution i 
samfundet, og i hvor høj grad skal det  have indflydelse på, hvilket universitet SDU skal være i 
fremtiden? 
 
Teis Aalbæk-Nielsen gjorde opmærksom på, at nogle studerende er trætte af SDG’erne, fordi de 
bliver inddraget steder, hvor det ikke giver mening. Det er vigtigt, at vi har fokus på SDG og de 
studerende vil gerne have fokus på en sustainable fremtid, men man bør overveje, hvor man 
inddrager SDG’erne. 

 



Hvad anser rådet for at være de væsentligste udfordringer i de kommende år i relation til 
spørgsmålet om SDU’s identitet? Hvad er f.eks. de organisatoriske og strategiske forudsætninger 
for, at SDU er et attraktivt, sammenhængende og dynamisk universitet? 

 
Henrik Karring nævnte studiemiljøet som en udfordring samt silotænkning. Silotænkning skal 
forstås både i forhold til samarbejde internt og i forhold til økonomi. 

 
Hvordan forankres drøftelsen af spørgsmålet om SDU’s identitet bedst på kortere og længere 
sigt? 

 
Dekanen pointerede, at et centralt omdrejningspunkt er, i hvilken grad SDU vil være elitære i 
forhold til bredden. Vi skal også forholde os til de øvrige aktører i landskabet. KU, AU og DTU er 
meget elitære mens university colleges er meget brede. 
Sebastian: Synes vi skal væk fra det elitære, så vi ikke skaber et A og B hold i samfundet. Kan godt 
lide at det er en ”skole”. 
 
Henning Andersen gjorde opmærksom på, at vi skal fokusere på, hvad vi kan være særlige inden 
for. Vi kan ikke være elitære på alle områder, men vi skal være det på nogen områder. Dette er 
imidlertid ikke noget særegent i forhold til andre universiteter.  
 
Sebastian Krog ser gerne, at man øger brugen af kvote to, så vi bliver bredt favnende og ikke kun 
tager de dygtige gymnasieelever. 

 
4. Eventuelt 

Velkommen til suppleant Dorthe Nielsen, som er trådt ind som fuldgyldigt medlem af AR som 
erstatning for Anders Glent Buch, der er på orlov. Dorthe underviser primært på adgangskursus i 
Sønderborg. 


